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Krajský sněm 
Svazu místních 
samospráv 
proběhl 
ve Sloupnici
15. června se konalo ve Sloupnici v areálu Na Mlejnici Krajské shromáždění Svazu místních 
samospráv, kterého se zúčastnilo téměř 90 starostů z celého Pardubického kraje, hejtman 
Martin Netolický, europoslanec Stanislav Polčák, senátor Michal Kortyš, ředitel Správy 
a údržby silnic Miroslav Němec a ředitel Ředitelství silnic a dálnic Pardubického kraje. Jak je 
patrné ze seznamu řečníků, hovořilo se převážně o dopravě v kraji, prioritu měla D35 a její přiva-
děče. Hejtman mimo jiné uznal, že především krajské silnice nižších tříd nejsou v optimálním 
stavu, ale vzhledem k omezenému rozpočtu kraje budou jejich rekonstrukce trvat několik let. 
Diskutovalo se i o nové odpadové legislativě a jejích praktických dopadech na samosprávy. 
 Po oficiálním programu následovalo hodinové pásmo povídání a písniček herců pardubického 
divadla, návštěvníci si také mohli prohlédnout nově zrekonstruovanou hasičárnu.

↘ josef škeřík, starosta obce

Milí čtenáři,
léto je v plném proudu a příběh, který se vám chystám vyprávět, je vpravdě letní. Ještě než se 
spolu ponoříme do vzrušujícího vyprávění, mám neodbytnou potřebu uvést některé věci na 
pravou míru. Za prvé – přestože jsem již loni překročil tu bájnou hranici mezi klukovstvím 
a chlapstvím, dosud nepozoruji nějaký výrazný pokles svých mentálních schopností. Pamatuji 
si dosud jména všech svých dětí, po chvíli tichého soustředění dám do kupy i data jejich naro-
zení, kdykoliv vám odrecituji zpaměti první sloku Máchova Máje či zazpívám Cimrmanovu píseň 
proti trudomyslnosti. Za druhé – jsem přesvědčen, že jsem alespoň průměrně technicky zdatný. 
Dokážu vyřídit e-mail z mobilního telefonu, autem vjet na placené parkoviště a po zaplacení 
parkovného (i bezhotovostně) ho jsem schopen i opustit, minulý týden jsem zvládl i samoobsluž-
nou pokladnu v marketu. Pokud si i přesto po přečtení mé letní historky budete myslet, že jsem 
magor, budiž vám to odpuštěno.
 Ale k věci. Vše se odehrálo v průběhu rodinné dovolené. Tuto jsme trávili v kempu v podhůří 
Beskyd na břehu menší přehrady. Vodní nádrž sloužila i jako koupaliště pro přilehlé město 
a podle toho byly dimenzovány i sociální zařízení a sprchy. Byla jich tam spousta. Po prvotním 
zběžném průzkumu nás nejvíce zaujaly jakési plastové úly. Asi osm šestihranných budek stálo 
samostatně na odlehlé straně kempu, některé budky byly kadibudky, jiné skrývaly sprchový 
kout, umyvadlo a prostor k převléknutí. Vše čisté a suché. Sprcha se aktivovala pomocí plasto-
vého žetonu zakoupeného na recepci, teplota vody se nechala nastavit, proud tlačítkem kdyko-
liv přerušit a znovu pustit. Komfortní. Leč po pár dnech vynalézaví čecháčci vykoupili všechny 
žetony (při odjezdu nebyl problém zbylé odprodat zpět recepčnímu) a nám bylo doporučeno, že 
musíme hlídat, až půjde obsluha naházené žetony vybrat. Potom bude po krátký čas možné je 
koupit. Na to jsem odmítl přistoupit, uchýlili jsme se proto do zděných sprch na druhé straně 
kempu. Prý se tam vhazují přímo mince, problém s žetony odpadá. Vyrazil jsem tedy s dvackou 
v dlani vstříc hygieně. Vybral jsem si jednu ze dvou kabinek, nakoukl dovnitř, spatřil sprchu 
a tlačítko. Nikde nic na moji dvacku. Asi kecali, tady se myje zadarmo, koneckonců jsem klient 
kempu. Zavřu se, svléknu, vlezu do sprchy a zmáčknu tlačítko. Nic. Obléknu se, vylezu z kabinky 
a hledám nějaký návod. Našel jsem škvírku pro moji dvacku, byla na chodbě. Vhodil jsem tedy 
dvacku a spěchal zpátky pod sprchu. Zavřu se, svléknu, stlačím a nic. Obléknu se, vylezu 
z kabinky a jdu zpátky k dvackožroutovi. Pozorným pohledem jsem zjistil, že mi panovačně určil 
kabinku číslo dvě, kdežto já se tvrdošíjně svlékal v jedničce. Další pokus už byl úspěšný. I tady 
se proud nechal zastavit, tudíž jsem si spočítal, že příště mi bude stačit i desetikoruna. Pohoda. 
Jenže příště jsem se trochu opozdil a v mnou prověřených sprchách mi zavřeli. Pouze do dvaa-
dvaceti hodin. Teď už pouze ty pro veřejnost, ty jsou otevřené nonstop. A jsou taky na mince. No 
tak to zkusíme, fígle s automatem už znám. Po neblahých zkušenostech raději nejprve studuji 
návod. Vhoďte minci, automat vám určí číslo kabinky, po dvou minutách začne téct voda. Nikde 
žádné tlačítko, žádná regulace. Vhodím deset, to musí stačit, dostávám jedničku, vbíhám do ní, 
svléknout a – sakra, kde mám ručník?! Krátce váhám, oblékat se mokrý do pyžama se mi nechce. 
Rychle obléknout, zpátky do karavanu pro ručník a sprint do jedničky. Tam jsem smutně sledoval 
posledních třicet sekund… ani jsem se nestačil znovu svléknout. Ach jo. Znovu k automatu, další 
desetikorunáčka. Tentokrát jsem vyhrál kabinku číslo šest. Vbíhám do ní, svléknout, skočím 
do sprchy a nic. Nervózně sleduji kropáč a přemýšlím, jestli na display byla skutečně šestka. 
A pokud ano, tak jestli byla i na dveřích kabinky. Stále se nic neděje. To není možné, jestli moje 
voda teče někde jinde… Mám se obléknout a jít se podívat? Utrhnu ten automat ze zdi a utopím 
ho v přehradě! Konečně voda vytryskla. Ve spěchu se mydlím, mám strach, kdy pramen vyschne. 
Nejsem schopen to nijak ovlivnit. Kdyby voda dotekla, půjdu namydlený k automatu objednat si 
ještě trochu? No ale on mě pošle do jiné kabinky. Po chvilce začala mít sprcha problémy s prosta-
tou a její proud se stal přerušovaným. Rychle smývám poslední zbytky mýdla, vše vyšlo akorát. 
Zaplaťpánbůh, že zítra už se budu sprchovat doma! A dám si vodu, jak chci teplou, proud, jak 
chci silný a budu si tam tak dlouho, jak chci já! A ne nějaký automat.
 Tak vám přeji příjemný zbytek léta. ↘ JaN



Zprávy obecního úřadu

Podmínky pro provoz 
Konzumu upraveny
Jak jsme již informovali v minulých vydá-
ních, byla v březnu vypovězena s družstvem 
KONZUM v Ústí nad Orlicí Veřejnoprávní 
smlouva o poskytnutí veřejné služby pro 
zajištění potravinové obslužnosti v malé 
obci. Jednalo se ze strany obce o vypovězení 
smlouvy na platbu finančního příspěvku 
na horní prodejnu stanoveného dle výpočtu 
družstva KONZUM a nikoliv, jak si mnozí 
občané vykládali, o vypovězením smlouvy na 
provozování prodejny jako takové. Uzavření 
prodejny je plně v kompetenci družstva KON-
ZUM. Nastalo vyjednávání o podmínkách 
a výši finančního příspěvku. Smlouva, která 
byla v platnosti, byla uzavřena v červnu 2017 
na dobu neurčitou. Obec žádala s ohledem na 
špatnou finanční situaci v Domově pro seni-
ory o odpuštění nebo snížení stanoveného 
příspěvku. Vedení Konzumu nabídlo snížit 
poplatek za roky 2020 a 2021 o 50 % a uzavření 
nové smlouvy na deset let s podmínkou, že 
ostatní roky bude obec přispívat finanční 
částkou stanovenou KONZUMEM. Na tak 
dlouhou dobu nebyla obec ochotna smlouvu 
podepsat. Následovala petice občanů požadu-
jících zachování prodejny v horní části obce. 
Obec požadovala uzavřít smlouvu na pět roků 
a stanovila si maximální výši finančního 
příspěvku 140 tisíc za rok. O tomto návrhu 
proběhlo další kolo jednání s ředitelem 
a právničkou družstva KONZUM a zastupi-
telstvu byl posléze předložen k projednání 
finální návrh: družstvo KONZUM rozšíří svou 
nabídku snížení finančního příspěvku na 
50 % i na rok 2022, smlouva bude uzavřena do 
31. 12. 2025 s tím, že finanční částka nepře-
sáhne 200 tisíc korun za rok. 
 21. července zasedalo zastupitelstvo obce, 
aby rozhodlo o dalším osudu horní prodejny. 
Po dlouhé době byli občané obce vůči zastupi-
telům na veřejném zasedání „v přesile“.

K tématu proběhla dlouhá diskuze, ve které 
zastupitelé ze svého pohledu zdůrazňovali 
klady i zápory zachování prodejny, resp. 
hrazení požadovaných příspěvků. Pan Jiří 
Veselý zjišťoval na ministerstvu průmyslu 
a obchodu možnosti získání dotací i pro 
obce naší velikosti. V srpnu letošního roku 
by měla být nastolena pravidla pro získání 
dotací i pro obce nad 1000 obyvatel. Uvi-
díme, zda nová pravidla bude splňovat i naše 
obec. Starosta se v diskuzi vyjádřil, že mu 
není po vůli přispívat na podnikání soukro-
mému subjektu, ale pokud se jedná o službu, 
která přináší občanům užitek, doporučuje 
dodatek k veřejnoprávní smlouvě schválit. 
Upozornil na to, že politika je služba lidem, 
což o komunální politice platí mnohoná-
sobně víc a někdy je potřeba vidět finance až 
na druhém místě.
 Zastupitelstvo po diskuzi přijalo toto 
usnesení: Zastupitelstvo obce Sloupnice sou-
hlasí s uzavřením dodatku k veřejnoprávní 
smlouvě o poskytnutí veřejné služby pro 
zajištění potravinové obslužnosti v malé obci 
ze dne 30. června 2017 s družstvem KONZUM 
v Ústí nad Orlicí. 
 Dodatek ke smlouvě bude obsahovat dobu 
trvání smlouvy do 31. prosince 2025, snížení 
vypočtené částky za roky 2020, 2021 a 2022 
o 50 %. Zbývající roky bude KONZUMEM 

požadovaná částka počítána dle výpočtu sta-
noveným stávající veřejnoprávní smlouvou, 
nepřesáhne však finanční částku 200 tisíc 
korun ročně. Dále bude dodatek obsahovat 
srozumitelný výpočet požadovaný po obci. 
 Nutno dodat, že pro schválení tohoto 
usnesení hlasovalo 9 zastupitelů, 3 byli proti 
uzavření dodatku a jeden se zdržel hlasování. 
Dva zastupitelé byli ze zasedání omluveni. 
Ke schválení bylo potřeba 8 hlasů. 

Stavba komunitního centra
Během června proběhlo výběrové řízení na 
stavbu komunitního centra ve Sloupnici. 
Zájem o stavbu projevilo osm dodavatelů. 
Nejdražší nabídka zněla na 14 888 233 Kč včetně 
DPH, naopak nejlevnější na 12 569 264 Kč 
včetně DPH. Hodnotící komise prověřila 
všechny nabídky a doporučila uzavřít 
smlouvu o dílo s firmou, která podala 
nejnižší nabídku, to je SKOS s.r.o. Skuteč. 
Zastupitelstvo na svém zasedání 28. června 
schválilo s firmou smlouvu o dílo a pověřilo 
starostu smlouvu podepsat. Jedná se o firmu, 
která rekonstruovala obecní úřad v Bohuňo-
vicích, jejichž starosta poskytl na firmu 
kladné reference. Zahájení stavby je pláno-
váno na druhou polovinu srpna, dokončena 
musí být do čtrnácti měsíců po podpisu 
smlouvy. Tak doufejme, že nenastanou 
žádné komplikace a na konci příštího roku 
budeme mít zase funkční knihovnu a další 
prostory pro volnočasové aktivity.

Dopravní značení
Obyvatelé sídliště ve Vesničce se obrátili na 
obec s požadavkem, zda by nebylo možné 
z bezpečnostních důvodů vyznačit na silnici 
mezi sídlištěm a dětským hřištěm pře-
chod pro chodce. Obrátili jsme se na odbor 
dopravy Městského úřadu v Litomyšli a bylo 
nám vysvětleno, že pokud je silnice širší než 
6,5 metru, je nutné vybudovat uprostřed 
silnice ostrůvek, jak se s tím můžeme setkat 
v jiných obcích. Oslovili jsme projektanta, 
jak by takový přechod měl vypadat, aby spl-
ňoval všechny parametry, a vyšla mu částka 
cca 600 tisíc korun. Požádali jsme proto 
Policii ČR o alternativní řešení, které spočívá 
v umístění vertikální dopravní značky „Pozor 
děti“ podpořené i nástřikem této značky 
na silnici. Firma JAST Doudleby provedla 
instalací dopravního značení, účel by to mělo 
splnit a ušetřilo se tím spousta financí.

Třídění odpadů
Obec Sloupnice v roce 2020 vytřídila a předala 
k dalšímu využití společnosti EKOKOM 
téměř 60 tun odpadu. Za to jsme získali 
finanční částku 143 500 Kč.
 Dále jsme předali ke zpracování 5 402 kg 
železného šrotu, barevných kovů 401 kg 
a papíru 1 369 kg. Za tyto komodity jsme 
získali 37 163 Kč. Pochvala a velký dík patří 
všem občanům, kteří svědomitě odpad třídí. 
Finančně se následně projeví v rozpočtu 
obce. Bohužel se nám stále nedaří přesvědčit 
část obyvatel, aby využívali sběrný dvůr 
a nehromadili odpad před kontejnery 
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Výlet do ZOO Jihlava

umístěnými po obci. Nejhorší stav je v Dolní 
Sloupnici „Na mostě“ a v Horní Sloupnici 
ve Vesničce. Obě stanoviště budou monitoro-
vány fotopastí.  

Různé
→ Doba prázdnin je vhodná na různé úpravy 

ve škole a školce. Ani letos tomu není 
jinak. Ve škole se vybouráním příček 
zrušily malé kabinety a vznikla jedná 
velká místnost, která bude sloužit jako 
sborovna. V nově vzniklé místnosti bylo 
nutné odstranit staré parkety a nahradit 
je novu podlahou. Tyto práce zajišťovala 
spolu s panem školníkem pracovní četa 
z obce. Ve školce se během prázdnin 
upravují prostory šatny. Kvůli tepelným 
ztrátám se snižuje strop, ze stěn se odstra-
ňuje oprýskaná omítka a dojde i na vyma-
lování. V obou školách dojde ke zlepšení 
podmínek pro učitelé i děti.

→ Rada obce rozdělila finanční příspěvky 
složkám. Letos je v rozpočtu určeno 
„pouze“ 150 tisíc korun. Je to z toho 
důvodu, že mnoho spolků nemohlo kvůli 
COVIDU plně provozovat svoji činnost. 
Snad se situace a spolková činnost se zase 
dostane do normálních kolejí.

→ Zastupitelstvo obce na svém zasedání dne 
28. června rozhodlo prodloužit dobu na 
slevu instalačního materiálu ve výši 50 % 
pro majitele nemovitosti, kteří se můžou 
připojit na obecní kanalizaci, do konce lis-
topadu letošního roku. Instalační materiál 
již obec nezajišťuje, protože firma SAVOS 

Litomyšl, se kterou měla obec dohodu  
o dodávce materiálu, změnila majitele  
a přestala s námi obchodovat. Každý, 
kdo se bude připojovat na kanalizaci, si 
tak musí zajistit materiál sám. Pokud 
zadáte napojení na kanalizaci firmě, je 
nutné fakturačně oddělit práci od mate-
riálu. Fakturu za materiál doručte na OÚ 
Sloupnice paní účetní, která s vámi sepíše 
smlouvu o příspěvku. Znovu apeluji na 
ty majitele nemovitostí, kteří se mohou 
napojit na kanalizaci, aby tak neprodleně 
učinili. Vyhnou se tak případným sank-
cím. Likvidace odpadních vod podléhá 
jistým pravidlům, která by se měla 
dodržovat. Zájem o vyvážení jímek mají 
stále titíž majitelé nemovitostí. Někoho by 
mohlo zajímat, jak s odpadními vodami 
nakládají ti, kteří si jímky nenechají 
vyvézt několik roků. Sousedské vztahy už 
nejsou, co bývaly.

→ Někteří majitelé zahrad zapomínají, že 
mají za povinnost minimálně 2× ročně ji 
posekat. Zmírní tak důsledky rozšíření 
plevelů a „nájezdy“ slimáků na sou-
sední pozemky. Prosím majitele těchto 
pozemků, aby toto pravidlo dodržovali. 
Zároveň bych chtěl apelovat, aby občané 
alespoň v neděli nechali v klidu sekačky, 
cirkulárky, křovinořezy a podobné 
hlučnější stroje a nářadí. Sloupnice sice 
nemá obecně závaznou vyhlášku (tak jako 
některé jiné vesnice), která by jejich pou-
žití zakazovala, přesto věřím, že nedělní 
klid stojí za to zachovávat. Přispějete tím  
k lepším sousedským vztahům.

Na závěr upozornění pro některé rodiče 
nezletilých děti: víte o tom, kde se sdružují 
a holdují alkoholu? Projděte se někdy 
v podvečerních a večerních hodinách místní 
komunikací od kapličky kolem školky 
k poště. Možná tam na tu svoji ratolest nara-
zíte nejen s energetickým nápojem 
v ruce. Ve velké míře na to upozorňují občané 
a žádají vedení obce, aby se s tím něco dělalo. 
Zodpovědnost za chování dětí je především 
na rodičích, ne na obci. I prodejci by si měli 
uvědomit, komu alkohol prodávají.

↘ josef škeřík, starosta obce

Krátce z domova pro seniory
I v DOMOVĚ PRO SENIORY SLOUPNICE 
užíváme letního počasí plnými doušky. 
Na naší krásné zahradě, kde všechno kvete 
a bzučí, si mohou klienti utrhnout drobné 
ovoce (maliny, jahody, angrešt), projít se 
po přilehlém obecním parku nebo jen tak 
posedět u fontány. O útulnost zahrady pečuje 
Zdena Holcová, zdatná zahradnice, za což jí 
děkujeme a fandíme jejímu úsilí (poděkování 
patří i všem dárcům sazenic i vzrostlých kvě-
tin, se kterými paní Holcová spolupracuje). 

Rodinné centrum KOPRETINA 21. července 
uspořádalo již tradiční výlet do ZOO, nejen 
pro rodiny s dětmi, ale i pro další zájemce 
z naší obce, aby byl autobus plně využitý. 
Výletu se zúčastnili zástupci všech věkových 
kategorií, od batolecího po důchodový věk. 
Letos přišla na řadu Zoologická zahrada 
v Jihlavě. Kromě zvířat ve výběhu jsme 
mohli zhlédnout i komentovanou přehlídku 
dravců, krmení tuleňů, volně pobíhající 
malé tamaríny a velkým překvapením byla 
především dvě mláďátka levharta cejlon-
ského, která se narodila 28. 5. a viděli jsem je 
„v akci“, jak si spolu hrají. Počasí nám přálo, 
a tak si celodenní výlet všichni užili.

↘ Za RC Kopretina Helena Dolečková

Naše poděkování patří také Mysliveckému 
spolku Březina České Heřmanice, který nám 
pravidelně i několikrát do roka půjčuje svou 
chatu u lesa. Malebné výhledy, vůně jehličí 
a párků z udírny mají u našich klientů vždy 
velký úspěch. 

↘ RNDr. Dušan Raček, MBA, ředitel
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Hasiči v Dolní Sloupnici zažili minulý rok 
velký útlum kvůli epidemiologické situaci. 
Od počátku roku 2020 nebyla možnost konat 
jakékoliv akce pro veřejnost ani pro členy. 
Poslední naší činností byla účast na netradič-
ním branném závodě v Rybné, kterého jsme se 
ve spolupráci s SDH Němčice zúčastnili 
1. února. Nekonala se výroční valná hromada, 
čarodějnice, okrsková soutěž a ani dětský letní 
tábor. První vlaštovkou v činnosti bylo tradiční 
loučení s létem na konci srpna, kdy se situace 
uvolnila. V září jsme obnovili i činnost mla-
dých hasičů, kde jsem jak v přípravce, tak  
i v mladších žácích uvítali několik nových 

členů. Bohužel činnost mladých hasičů trvala jen do začátku října, kdy kvůli protiepidemickým 
opatřením byl vydán zákaz naší činnosti. 
 V roce 2021 se situace s valnou hromadou, čarodějnicemi a okrskovou soutěží opakovala.
 Dlouho trvalo, než se situace uvolnila a mohli jsme ke konci května opět obnovit svoji činnost 
u mladých hasičů a přípravky. Bohužel nás to stálo několik mladých hasičů, kteří už na hasičák 
znovu nepřišli. S ostatními jsme se dali do trénování hasičských disciplín a her. Přípravka se 
seznámila podrobněji s cisternou horních hasičů, kterou nám přivezli ukázat. 
 Přípravka svoji činnost na prázdniny pozastavila a opět se sejdou v září, pokud situace dovolí. 
Mladší a starší hasiči budou mít své hasičáky 20. srpna, od září pak opět naplno každý pátek.

Mladí hasiči pořádají nábor do zájmového kroužku 
„HASIČÁK“ pro děti od 3 do 15 let. Děti se postupně 
připraví na hasičský sport, získají vědomosti v požární 
ochraně, v základech první pomoci a naučí se mnoho 
dalšího. Schůzky jsou pravidelně 1× týdně. 
Případné soutěže se konají o víkendu. 
Zájemci se mohou hlásit na tel. 724 088 856 (David Millich), 
nebo přijít v pátek 3. 9. 2021 od 16.00 hodin k hasičárně 
v Dolní Sloupnici, kde se bude konat první schůzka 
mladých hasičů po prázdninách.

↘ SDH Dolní Sloupnice

Z činnosti mladých hasičů 
SDH Dolní Sloupnice

Nábor dětí do SDH 
Dolní Sloupnice

Fotbalové naděje 
se vrátily k tréninku
Po sezoně zmařené covidem se koncem školního roku mohli na hřiště konečně vrátit i sportovci 
– mezi nimi i nejmladší fotbalisté v přípravce vedené Josefem Vondrou nejml., Petrou Smutnou,  
Ivo Holcem a Janem Mikuleckým. Družstvo mužů zahájilo sezónu v neděli 8. srpna domácím 
derby proti Českým Heřmanicím.

Hasiči Dolní Sloupnice pořádají v sobotu 28. 8. tradiční 

Nebudou chybět herní disciplíny pro děti, občerstvení 
a věříme, že bude i pěna. Akce se uskuteční v případě 
příznivých epidemiologických podmínek.

Loučení s létemLoučení s létem

Místní sdružení ČČK ve Sloupnici vás zve 
na fotbalové hřiště 5. září od 13.30 hodin. 
Připraveny pro vás budou zábavné hry a můžete se připojit 
i k bubenickému workshopu Davida Andrše. 
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Rozvoj nakupování on-line přinesl i do naší vesnice dva boxy na vydávání 
objednaného zboží – jeden u Konzumu, druhý na autobusovém nádraží.

Divadelníci z Dovedy se v pátek 23. 7. v areálu Na Mlejnici rozloučili se svým 
autorským kabaretem Český děják. Úspěšné představení, se kterým soubor v roce 
2018 zvítězil na celostátní přehlídce venkovských divadel ve Vysokém nad Jizerou, 
se tak po 44 reprízách odebralo na smetiště dějin. Doveda chce ale už v říjnu 
představit své nové představení. O přesném termínu premiéry rozhodne 
především epidemiologická situace.

Příjemný letní večer završil po ochotnic-
kém představení koncert kapely Drums 
& Guitars.

→
Na konci června se se základní školou rozloučili 

letošní deváťáci. Při Posledním zvonění předali 
pomyslnou štafetu budoucím prvňáčkům.

Obec opravila 
hrací prvky 
a mobiliář na 
farské zahradě, 
ale už po dvou 
dnech nevy-
držela nápor 
některých 
návštěvníků (?!) 
lavička.

Podstatně delší 
dobu snad vydrží 
kompletně 
zrekonstruovaný 
ostrůvek u autobusové 
zastávky 
U Transformátoru. 
Podstatnou část prací 
provedli zaměstnanci 
z obecní čety.

Krátce  z dění 
ve Sloupnici…
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Vypadalo to tam jak po 
bombardování…Několika obcemi na jižní Moravě prošla ve čtvrtek 

24. června extrémní bouře doprovázená krupobitím 
a tornádem, které nemá v našich zeměpisných šířkách 
obdoby. Kriticky zasaženo bylo sedm obcí, nejvíce posti-
ženy byly Moravská Nová Ves, Mikulčice, Hrušky, Lužice 
a městské části Hodonína Bažantnice a Pánov. Škody 
na soukromém i veřejném majetku byly podle předběž-
ných odhadů vyčísleny na 15 miliard korun. Ke zbourání 
bylo určeno asi 200 domů. Podle organizace Člověk 
v tísni bylo silně poškozeno dokonce 1 600 domů. I proto 
se Sbor dobrovolných hasičů z Dolní i Horní Sloupnice 
bezprostředně po tragédii rozhodl do postižené oblasti 
vydat a zoufalým lidem pomoci. Své zážitky z této akce 
se mnou sdílel MARTIN HOLEC...

♥ Jak se zrodil nápad pomoci lidem zasaže-
ným tornádem? 

 Seděli jsme takhle s klukama u piva 
a najednou někdo ukázal první fotky, které 
se bezprostředně po katastrofě začaly obje-
vovat na sociálních sítích. Nikdo nechtěl 
věřit tomu, že to jsou reálné fotky z České 
republiky, ale po nějaké chvíli se to začalo 
objevovat všude. Tak jsme se hned ten večer 
rozhodli, že vyrazíme přiložit ruku k dílu.
♥ To byla docela rychlá akce… 
 Ano, 24. června se ve večerních hodinách 
tornádo prohnalo přes Moravu, 25. června 
jsme domluvili detaily naší cesty a 26. ráno 
jsme vyrazili směr Lužice u Hodonína. 
♥ Kde přesně jste pomáhali a kolik lidí se 

zúčastnilo? 
 Jelikož jsme hned v ten osudný den byli 
osloveni kamarádem hasičem, který má na 
Moravě přítelkyni, jeli jsme cíleně přímo 
pomáhat do obce Lužice u Hodonína, kde 
této rodině vzalo tornádo střechu nad hla-
vou. Vyrazil jsme jako dobrovolníci za pod-
pory obce, mohli jsme tedy použít hasičskou 
dodávku se vším potřebným vybavením. 
Celkem nás bylo šest kluků z Horní a Dolní 
Sloupnice a jeden dobrovolník z Přívratu. 
♥ Mohl bys zkusit popsat, jaké byly Vaše 

první pocity po příjezdu na místo? 

 Na místě panoval obrovský zmatek, 
dlouhé kolony při příjezdu nebyly výjim-
kou, vypadalo to tam jak za války po 
bombardování… 
♥ Co pro Vás bylo nejsložitější? 
 Panovalo zrovna horké letní počasí, tep-
loty přesahovaly třicet stupňů, tím pádem 
byla práce hodně náročná. Na místě také 
bylo velké množství komárů, kteří dokázali 
práci hodně znepříjemnit. 
♥ S čím vším jste v zasažené oblasti 

pomáhali? 
 Pomáhali jsme s demolicí podkroví: 
likvidace sádrokartonu, skelné vaty, zakrytí 
střechy pomocí provizorní plachty. Poté jsme 
pokračovali úklidem zahrady a sutin kolem 
domu. 
♥ Na místě byla i armáda a policie. Co bylo 

jejich úkolem? 
 Policie organizovala dopravu na místě 
a přes noc hlídala domy před vykradači 
a zloději. Armáda na místě nebyla, pouze 
tam bylo několik vojáků, kteří zde pracovali 
jako dobrovolníci.
♥ Jak probíhala koordinace dobrovolníků? 

Byl na místě někdo, kdo záchranné akce 
organizoval? 

 Něco takového tam probíhalo, ale my jsme 
s touto koordinací nepřišli do kontaktu, jeli-

kož jsme přesně věděli, kam a komu jedeme 
pomáhat.  
♥ Když člověk prožije podobnou událost  

a přijde o všechno, co má, nepochybně 
to ovlivní jeho psychiku. Jak se tornádem 
zasažení lidé projevovali? Jaká byla na 
místě atmosféra? 

 Většina lidi byla ještě v takovém šoku, že 
si asi úplně neuvědomovala, co se vlastně 
odehrálo. Zvláštní bylo, že nikdo nedával 
najevo negativní emoce. Určitě byli vděční 
za pomoc ostatních...
♥ Jako hasič máš za sebou mnohé zkuše-

nosti. Dá se nějaký Tvůj zážitek připo-
dobnit k tomu, co jste viděli v tornádem 
zpustošených obcích? 

 Tornádo bralo opravdu vše, místní musí 
všechno vybudovat znovu. V naší obci se 
v poslední době setkáváme spíše se zapla-
venými objekty. Voda ale přiteče a zase 
odteče, ve většině případů člověku zůstane 
střecha nad hlavou. I když, co se teď dělo 
v Německu...
♥ Jak mohu zasaženým lidem nejlépe 

pomoci? Je lepší poslat finanční příspě-
vek a do oblasti raději nejezdit, nebo je 
dobrovolníků nedostatek a místní spíše 
vítají manuální pomoc? 

 Většině lidí hasiči, vojáci a dobrovolníci 
za uplynulý měsíc pomohli odstranit sutiny 
domů a nepořádek z ulic, teď přijde doba 
budování, takže bude potřeba jak materiál, 
tak peníze a odborná pomoc. Chybí třeba 
zedníci, tesaři a další. 
♥ Bezprostředně po katastrofě se spustila 

obrovská vlna solidarity. Překvapilo  
Tě to? 

 Dá se říci, že překvapilo. Na druhou stranu 
něco takového člověka zasáhne, i my jsme 
cítili silnou potřebu nějak těm lidem pomoct, 
něco pro ně udělat. 

♥ I když už od katastrofy uplynulo několik 
týdnů, lidé se s následky budou vypořá-
dávat ještě dlouho… Jednalo se o jedno- 
rázovou pomoc, nebo se do zasažené 
oblasti chcete znovu vrátit? 

 S postiženou rodinou, kde jsme pomáhali, 
jsme se dohodli, že nás budou kontaktovat, 
až budou potřebovat pomoct. Jsme připravení 
zase vyrazit a přiložit ruku k dílu. 

Martinovi děkuji za ochotu, s jakou se 
podělil o své zážitky. Celému týmu vyjad-
řujeme obdiv, s jakou rychlostí se zorgani-
zovali a vyrazili pomoct zasaženým lidem.
 

↘ teš
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Rozloučení 
s Jindrou 
ŠmÖgerem
 Když dostanete zprávu o smrti člověka, kterému bylo 93 let, nemělo by vás to nějak zvlášť 
překvapit. Ale v Jindrově případě taková zpráva překvapivá byla a asi ještě dlouho bude. 
Začátkem léta jsme společně oslavovali jeho narozeniny a zdálo se přirozené, že si při jeho 
neobyčejné kondici takových setkání užijeme ještě mnoho…

 Součástí našeho spolku byl nějakých dvacet let. Začal, už jako sedmdesátník, rolí starého 
dudáka Tomáše ve Strakonickém dudákovi. A role starců (jak jinak?) pak hrál i v dalších představe-
ních, při scénkách na divadelních bálech, a jiných vystoupeních. Kromě hraní maloval kulisy, 
vyráběl rekvizity a jako na chlapa se šikovnýma rukama jsme se na něj mohli spolehnout, 
kdykoli bylo potřeba něco vyrobit, opravit, anebo třeba sehnat ryby na gril…

 Ale připadalo nám, že víc než to divadlo samotné, ho bavilo být ve společnosti. Být tam, kde 
je zábava. Nebyl hercem, který by zaujal talentem, zato měl něco, co je pro ochotníka důleži-
tější – bylo na něm vidět, že je na jevišti rád. Čišela z něj živelnost, uměl si ze sebe dělat legraci 
(což se o spoustě lidí rádo říká, ale o něm to platilo doopravdy). A co na něm bylo nejobdivuhodnější – že to 
všechno předváděl v tak vysokém věku. Kolegové z jiných souborů kroutili hlavami, když přišla 
řeč na Jindrův věk, a přiznáváme, že jsme se s ním občas tak trochu chlubili. 

 Nejvíc jsme si Jindru užívali při společných divadelních zájezdech. Bavil nás v autě na cestách, 
vyprávěl vtipy, historky z míst, kterými jsme projížděli, povzbuzoval, když se někdo svěřoval 
s nějakým svým trápením, nebo nás nechával dělat vtipy na svůj účet. Mívali jsme pocit, že 
když je to starý pán, že na něj musíme dávat pozor, aby se mu nic nestalo, dohlédnout, aby šel 
včas spát a v pořádku se vrátil domů. On ale žádný náš dozor nebo pomoc nepotřeboval, spíš 
se za to na nás (naoko) zlobil. Dokázal si poradit sám, třeba v Hluboké nad Vltavou, kde jsme 
před dvěma lety trávili víkend na festivalu. Jindra zmizel, marně jsme ho hledali v divadelním 
areálu, na ubytovně, v okolí, telefon u sebe neměl… až jsme si začali dělat starosti, jestli se mu 
něco nestalo. Když se krátce před naším vystoupením objevil a viděl naše lehce vyčítavé pohledy, 
bezelstně nám odpověděl, že se byl podívat na místa, kde se před padesáti lety procházeli 
s Mařenkou.

 Byl v tom nejlepším slova smyslu kumpánem, dokázal bavit společnost, s každým si uměl 
popovídat, rychle se s lidmi spřátelil, uměl se radovat ze společných setkávání. Vídali jsme 
na něm, že si vážil toho, že i ve svých letech může žít plný život.

 Ztratili jsme v Jindrovi nejen kolegu, ale troufáme si říct, že i kamaráda, přestože 
věkový rozdíl mezi ním a většinou členů souboru činil dvě nebo i tři generace. 
Bude nám chybět. Ale vzpomínat na něj nejde jinak než s úsměvem. 

 DĚKUJEME. divadelníci z Dovedy

Mladočovské Jericho
kniha o kolektivizaci vesnice

V neděli 3. října v 15 hodin proběhne 
v Litomyšli v Klenutém sále Zámec-
kého pivovaru představení knihy 
mladočovského písmáka Jana Boštíka 
(1903–1981), pojednávající o průběhu 
kolektivizace v jeho rodné obci. 
Mladočovské Jericho je svým způso-
bem reportáží, brilantní anatomii 
jedné zkázy, která čtenáři nabízí 
jedinečnou možnost „prožít“ 50. léta 
takřka na vlastní kůži. 

Autor do středu svého vyprávění neumístil sebe či někte-
rého ze sousedů, ale vesnici jako takovou, přičemž své 
líčení zformoval do podoby svérázného starozákonního 
apokryfu o dobývání mladočovského Jericha „rudými 
apoštoly nového náboženství“. Text je napsán s obrovským 
nadhledem a citem pro psané slovo. 
Knihu, která je významným přínosem pro poznání pová-
lečného života zemědělského stavu a v níž čtenáři naleznou 
také zprávy o dění v řadě obcí na Litomyšlsku, vydává 
pražské nakladatelství Kodudek a Regionální muzeum 
v Litomyšli.

Pavel Hájek, Knihovna Václava Havla
Martin Boštík, Regionální muzeum v Litomyšli

 

Spolek  nabízí ve vaší obci osobám, které mají sníženou soběstačnost z důvodu věku, 
chronického onemocnění nebo zdravotního postižení, a rodinám s dětmi, jejichž situace 

vyžaduje  sociální pomoc. 

Úklidové služby, Nákupy, Péči, Asistenci a Kutilské služby, jako jsou: drobné opravy, sečení trávy, 
malování pokojů, drobné rekonstrukce a další služby. 

Více informací Vám poskytne Petr Kolář, 731 393 616, petr@pecovatelkadomu.cz 

 zajištuje: 

Péči Asistenci Úklid Drobné opravy 

OZNÁMENÍ 

Obec nabízí 

funkční kombinovaný 
sporák Mora 2120 

a kuchyňskou linku 
s dřezem (délka 180 cm) 

z obecního bytu 
ve zdravotním středisku. 

Další informace k dispozici 
na obecním úřadě.
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